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Forslag til folketingsbeslutning
om optagelsessamtaler på universiteterne

Folketinget pålægger regeringen at fremme bru-
gen af optagelsessamtaler på universiteterne, ved at
1) fjerne de bureaukratiske barrierer for brugen af

optagelsessamtaler og give universiteterne fri-
hed til selv at bestemme, om de vil benytte sig
af dette redskab i optagelsesproceduren, og

2) oprette en pulje på 10 mio. kr. til gennemførelse
af forsøg med optagelsessamtaler på universi-
teterne.
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Bemærkninger til forslaget
Universitetsuddannelserne er præget af et alt for

højt frafald. Således er det 30-40 pct. af de stude-
rende, der falder fra i løbet af en universitetsuddan-
nelse. For at nå globaliseringsmålsætningen om, at
50 pct. af en ungdomsårgang skal have en videre-
gående uddannelse, er der behov for at sikre, at flere
af de unge faktisk gennemfører uddannelsen, som
de startede på.

Tal fra Videnskabsministeriet viser, at det pri-
mært er på bacheloruddannelserne, der er stort fra-
fald.

DI har i 2007 beregnet, at frafald på bachelorud-
dannelserne koster omkring 200 mio. kr. alene i
spildte midler til undervisning (Se bl.a. DI: Indsigt
nr. 15, 15. oktober 2007). Dertil kommer, at andre
studerende med fordel kunne have udfyldt de fra-
faldnes pladser. Der er således et stort spild af
offentlige midler og af de studerendes tid og virke-
lyst. Både økonomi og menneskelig hensyntagen
taler for at sætte ind over for problemet.

En DI-undersøgelse blandt frafaldne universitets-
studerende har vist, at frafaldet i hovedsagen skyl-
des, at uddannelsen ikke svarede til de studerendes
forventninger og ønsker om fremtidigt erhvervsar-
bejde. Når frafaldet skal reduceres, er det derfor
vigtigt, at universiteterne fra starten har mulighed
for at optage de studerende, som ud over de faglige
kvalifikationer er mest motiveret for at gennemføre
uddannelsen.

Brug af optagelsessamtaler har vist sig at have god
effekt på at nedbringe frafald. Eksempelvis har Syd-
dansk Universitet gennemført et forsøg med opta-
gelsessamtaler blandt kvote 2-ansøgere til medicin-
studiet. Det har haft en markant effekt, idet frafaldet
blandt de studerende fra kvote 2 er bragt ned til
halvdelen af frafaldet under kvote 1. Dette på trods

af at kvote 1-ansøgerne ellers havde højere karak-
terer på ungdomsuddannelserne og derfor i ud-
gangspunktet burde have bedre faglige forudsæt-
ninger for at gennemføre uddannelsen.

Der bør på baggrund af Syddansk Universitets
succes (jf. bl.a. Syddansk Universitets Sundhedsvi-
denskabelige Fakultets evalueringer) være en mu-
lighed for, at flere universiteter laver forsøg med
forskellige typer af optagelsessamtaler som supple-
ment til det eksisterende optagelsessystem. Derfor
foreslås det, at universiteterne får frihed til selv at
bestemme, i hvilket omfang og hvordan de vil be-
nytte optagelsessamtaler. Det er i dag kun muligt at
indføre optagelsessamtaler på kvote 2 med en mi-
nisteriel godkendelse, jf. adgangsbekendtgørelsen §
21 stk. 4. Denne regel ønskes fjernet, så det i frem-
tiden vil være muligt for universiteterne mere frit
selv at fastlægge planer for optagelsessamtaler med
ansøgere.

En yderligere barriere for, at flere universiteter
benytter optagelsessamtaler, er, at det i udgangs-
punktet er omkostningstungt. Syddansk Universi-
tetet brugte i gennemsnit 3.000 kr. pr. samtale. Dette
skal imidlertid ses i forhold til besparelsen – både
for samfundet og for det enkelte universitet – ved
det efterfølgende mindskede frafald, som erfarin-
gerne fra Syddansk Universitet påviser.

For at motivere flere universiteter til at lave forsøg
med optagelsessamtaler og høste flere erfaringer
foreslås det at afsætte en pulje på 10 mio. kr., som
universiteterne kan søge til at gennemføre optagel-
sessamtaler. Puljen kan f.eks. finansieres via glo-
baliseringsmidlerne. Universiteter, der får midler
fra denne pulje, skal efterfølgende være forpligtet
til at evaluere ordningen både i forhold til frafald,
retssikkerhed og interviewplaner.
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Skriftlig fremsættelse

Kirsten Brosbøl (S):

Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg mig herved
at fremsætte: Forslag til folketingsbeslutning om optagelsessamtaler på

universiteterne.

(Beslutningsforslag nr. B 195).
Jeg henviser i øvrigt til de bemærkninger, der ledsager for-

slaget, og anbefaler det til Tingets velvillige behandling.


		Folketingstidende
	2010-03-26T11:02:11+0100
	Danmark
	Folketinget - Folketingets administration
	Publishing




